



# GEDONG

MEMUDIK SEJARAH MENGHIRIR BUDAYA

## AKTIVITI KEBUDAYAAN DAN KEAGAMAAN

### Aktiviti Kebudayaan dan Keagamaan

Sebagai sebuah perkampungan awal yang telah wujud dengan kehidupan bermasyarakat buat sekian lama, penduduk Gedong tidak sunyi dengan pelbagai kebudayaan dan aktiviti keagamaan yang unik dan menarik. Aktiviti bergendang adalah antara aktiviti yang popular sehingga lewat tahun 1970-an. Bahkan, Gedong pernah melahirkan *syeh-syeh* gendang yang terkenal. Antaranya ialah Dayang Saadiah dan kakaknya Dayang Epoi binti Shamsuddin, dan Dayang Pen binti Muhamad sekadar menyebut beberapa nama. Budaya bergendang juga diadakan untuk majlis mencukur rambut bayi, majlis pertunangan, majlis berkhatan (atau bersunat), majlis doa selamat dan lainnya. Bahkan pada tahun-tahun 1960-an dan 1970-an orang Gedong juga mengadakan majlis bergendang untuk meraikan anak-anak mereka yang lulus peperiksaan *Common Entrance* untuk

masuk sekolah menengah di Simunjan. Hari ini budaya bergendang ini walaupun sekali-sekala diadakan tidaklah semeriah pada tahun 1950-an dan 1960-an.

Budaya lain yang tidak kurang popularnya pada tahun 1950-an dan 1960-an adalah aktiviti mengemping padi. Pada musim menuai, waktu malamnya anak-anak dara akan menumbuk emping padi di kampung-kampung. Bunyi lagakan alu dan lesung ketika menumbuk emping itu akan menggamit para teruna untuk datang mengusik anak-anak gadis yang sedang menumbuk emping. Gelak tawa, gurau senda dan usik-mengusik antara mereka adalah pengalaman manis yang cukup romantis. Bukan sedikit yang berjumpa jodoh ketika mengusik gadis waktu mengemping ini. Bahkan senyuman manja yang bertukar ketika usik-mengusik kadangkala berkekalan hingga ke jinjang pelamin.

**SUMBER: BUKU GEDONG  
MUKA SURAT: 97-98**



# GEDONG

MEMUDIK SEJARAH MENGHIRIR BUDAYA

## AKTIVITI KEBUDAYAAN DAN KEAGAMAAN

Masyarakat Gedong terkenal penghasilan emping yang enak dari padi jambi dan pulut. Daripada padi pulut, mereka menghasil emping *keretop* yang diuli dengan kelapa dan gula, rasanya cukup enak dan istimewa. Emping dari padi pulut atau *keretop* yang berulikan kelapa, adalah, resipi unggul masyarakat Gedong yang sukar diwarisi oleh kampung-kampung yang berdekatan seperti Kampung Gumpey dan Kampung Lubok Punggur.

Majlis berkhatan untuk kanak-kanak yang hampir baligh akan dimulakan dengan berendam di dalam sungai Sadong atau kadang-kadang dalam tong yang berisi air terlebih dahulu. Biasanya, proses berendam bermula selepas waktu subuh hingga matahari terbit. Apabila kanak-kanak tersebut sudah kesejukan barulah mereka diarak naik ke tebing diiringi pukulan kompang ataupun *hadrah*. Tok mudin yang sangat terkenal pada tahun 1950-an dan 1960-an ialah Abang Kedar bin Abang Kadir.

Apabila berlaku kematian, majlis tahlil akan diadakan pada hari pengebumian, hari ketiga, hari ketujuh, hari ke-20, hari ke-40 dan hari ke-100. Manakala, hari hol pula diadakan setahun sekali.

Bagi sambutan Maulidur Rasul akan diadakan zikir maulud di setiap surau dan masjid di kampung berkenaan. Kini perayaan dan sambutan Maulidur Rasul ditambah lagi dengan perarakan Maulidur Rasul di sekeliling Kampung Gedong sebagai memulia dan memeriahkan lagi sambutan keputeraan Nabi Muhammad SAW.

Majlis khatam al-Quran diadakan sebagai meraikan budak-budak yang tamatnya belajar mengaji al-Quran

sehingga 30 juzuk. Mereka diarak serta diiringi paluan hadrah ataupun kompang sebelum duduk di atas pentas khas atau *panggur* sambil mengadap lebai untuk menyemak dan meneliti bacaan ayat al-Quran. Sanak saudara akan hadir dengan membawa *pulut telur* yang berwarna-warni sebagai hadiah dalam meraikan majlis tersebut. Selepas majlis, telur akan diagih kepada anak-anak, agar mereka juga mendapat rahmat setelah tamat mengaji al-Quran nanti. Majlis seperti ini masih disambut oleh penduduk Gedong dengan ringkas tetapi meriah.

**SUMBER: BUKU GEDONG  
MUKA SURAT: 97-98**